
 

 

EKONOMIKA 

Inflace zrychluje. Zdražily zelenina, obuv i tabák, zlevnily pohonné hmoty 
Růst cen v září mírně zrychlil. Podle pátečních údajů Českého statistického úřadu vzrostly ceny 

spotřebního zboží a služeb meziročně o 0,4 procenta. Z toho zboží úhrnně zdražilo o 0,2 procenta     

a služby o 0,7 procenta. Ve srovnání s letošním srpnem klesly ceny o dvě desetiny procenta. 

Nejvíce se na celkovém růstu cen, podobně jako v předchozích měsících, podílely tabákové 

výrobky, které meziročně zdražily o 8,5 procenta. Významný vliv měly i ceny v oblasti bydlení. 

Vodné zdražilo o 3,4 procenta, stočné o 2,8 procenta, teplo o 2,2 procenta a čisté nájemné                

o 0,9 procenta. 

Ceny obuvi se zvýšily o 9,5 procenta, oděvy zdražily o 0,6 procenta. V oddíle stravování              

a ubytování byly vyšší ceny stravovacích služeb o 1,5 procenta a ubytovacích služeb o 0,1 procenta. 

Ve skupině ostatního zboží a služeb vzrostly ceny pojištění o 2,4 procenta a ceny finančních služeb 

o 2,2 procenta. 

Zelenina celkově zdražila o 18,4 procenta, z toho brambory o 51,6 procenta. Nadále naopak 

zlevňovaly chléb a běžné pečivo, a to o 1,5 procenta, vejce (o 3,5 procenta) a jogurty                      

(o 0,8 procenta). Jak ale upozorňuje ČSÚ, tento pokles cen oproti předchozím měsícům zmírnil. 

Celkově ceny potravin a nealkoholických nápojů klesly o 0,5 procenta. 

Levnější byla i elektřina, oproti září 2014 stála o 0,6 procenta méně. Vůbec nejvíce ale táhla 

zářijovou inflaci dolů levná doprava, kde se stále ještě projevuje pokles cen pohonných hmot. Ty 

stály meziročně o 15,1 procenta méně. "To není žádným překvapením, jelikož v srpnu cena ropy 

prudce klesla, z padesáti k 42 dolarům za barel, a do cen pohonných hmot se tento efekt projevuje   

s určitým zpožděním," uvádí analytička Raiffeisenbank Daniela Milučká. 

 "Dobrou zprávou je, že se nenaplnily obavy z většího poklesu cen," hodnotí čísla za září Milučká. 

Zároveň ale připomíná, že od dvouprocentního cíle České národní bankyje současný růst cen stále 

ještě daleko. 

 

Více na http://aktualne.cz 
 

BANKY 

Brzděte s úvěry, varuje ČNB  
Bankovní úvěry možná už příští rok zdraží. České 

finanční domy se při úvěrování v posledních měsících 

slušně "rozjely" a to se přestává líbit České národní 

bance. Podle viceguvernéra Vladimíra Tomšíka proto 

roste šance, že banky budou muset v dohledné době 

držet více kapitálu v rezervách. To by se podle 

oslovených odborníků projevilo v ceně půjček                

a zpomalení ekonomického růstu. 

"V období konjunktury tak centrální banka tlačí na 

vytváření polštáře na horší časy, který je potom možné 

rozpustit. Ale samozřejmě netuším, zda ČNB o něčem takovém přemýšlí," řekl Zdeněk Tůma, 

partner odpovědný za služby pro finanční sektor ve společnosti KPMG. "Toto opatření bude mít 

bezpochyby dopad na poskytování úvěrů, ať už v podobě určitého zdražení, nebo omezení," dodal 

Tůma, který byl deset let, až do roku 2010, guvernérem ČNB. 

Podle Jakuba Seidlera, hlavního ekonoma ING Bank, může centrální banka po bankách tyto 

rezervy chtít už třeba za půl roku. "Pokud ekonomika a úvěry porostou stejným tempem jako 

doposud, může ČNB přistoupit k zavedení této rezervy již v horizontu jednoho až dvou čtvrtletí," 

odhaduje Seidler. 

Kolik přesně budou banky potřebovat mít dalšího kapitálu, určuje takzvaná proticyklická 

kapitálová rezerva. Tu stanovuje ČNB od loňského září každého čtvrt roku a zatím byla vždy 

nulová. "V září jsme ale upozornili na to, že se snížila pravděpodobnost, že sazba zůstane na nule     

i v následujících dvou letech," říká Tomšík. ČNB přitom může po bankách chtít, aby držely rezervu 

až ve výši 2,5 procenta z rozpůjčovaných peněz. 

Aktuálně mají například firmy nabrány bankovní úvěry za téměř 940 miliard korun. V srpnu měly 

podniky v meziročním srovnání napůjčováno o více než 85 miliard korun víc − nárůst o deset 

procent byl nejvyšší od počátku roku 2009. 

   

Více na http://ihned.cz 

 

LIDÉ 

Filip Hanzlík náměstkem výkonného 

šéfa ČBA 
Novým náměstkem 

výkonného ředitele 

České bankovní 

asociace (ČBA) je od 

října její dosavadní 

hlavní právník Filip 

Hanzlík. Nastoupil po 

Janu Matouškovi, který 

se stal výkonným 

ředitelem České 

asociace pojišťoven. 

Filip Hanzlík (43) bude mít v nové pozici na 

starosti jednání s představiteli výkonné a zákonodárné 

moci v souvislosti s legislativními procesy týkajícími 

se bankovního sektoru. V České bankovní asociaci 

působí od roku 2012. Mezi jeho dřívější působiště 

patří právní kanceláře Dvořák & spol., kde zastával 

pozici Senior Associate, a britská advokátní kancelář 

Lovells. 

Vystudoval University of Michigan (Master of 

Laws LL.M., Právnickou fakultu a Fakultu sociálních 

věd - Politologie Univerzity Karlovy v Praze. 

  

TIPY 

Pro opatrné investory jsou nyní nejlepší 
smíšené fondy 

Nepříznivý vývoj na akciových trzích 

provětral výnosy akciových i dalších rizikověji 

investujících fondů. Zisky těch 

konzervativnějších dluhopisových a fondů 

peněžního trhu negativně ovlivňují nízké 

úrokové sazby. Podle roční výkonnosti 

vykazují dál výborné výsledky fondy zaměřené 

na biotechnologie a zdravotnictví. Nejlepší 

vydělávají za 12 měsíců desítky procent. 

V posledních týdnech ale biotechnologické 

fondy silně ztrácely. Globálně investující 

fondy, včetně těch, které sázejí na dividendové 

tituly, přišly o méně peněz. 

Pro investory je stěžejní dlouhodobý, nikoliv 

roční výnos fondů, které vlastní. Důležité tedy 

je nepodléhat emocím a předčasně neprodávat 

fondy, jimž se aktuálně nedaří. Potvrzují to 

slova šéfů investičních společností, které 

Čechům spravují nejvíce majetku. Akciové      

i další trhy mohou podle nich dál kolísat, jejich 

růst ale patrně nekončí, zejména v Evropě. 

"Do konce roku nebude zřejmě snadné určit 

směr vývoje finančních trhů. Poslední 

výprodeje ale mohou začít přebíjet dobré 

výsledky firem mimo ropný sektor. Dění v 

Číně bude dál ohrožovat hlavně rozvíjející se 

země. Nečekáme ale žádné zásadní otřesy. 

Kromě situace v Číně bude brzdit rozlet akcií   

v roce 2016 růst úrokových sazeb v USA," 

(Pokračování na stránce 2) 
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míní šéf ČSOB Asset Managementu Jan Barta. 

Lepšící se finanční situace spotřebitelů            

v Evropě i v USA by měla dodat firmám          

i bankám optimismus. "Akcie mohou i příští 

rok více kolísat. Podle hlavního, lehce 

optimistického scénáře ale mohou jako celek 

vzrůst o více než deset procent," dodal Barta. 

Podle generálního ředitele Investiční 

společnosti České spořitelny Martina Řezáče 

drží klíč ke krátkodobému vývoji akcií 

americká centrální banka Fed. Kdyby se držela 

makroekonomických dat, zvedla by úrokové 

sazby již před několika měsíci. Odklad 

zvyšování úroků na prosinec udrží na trzích 

vysoké výkyvy do konce roku. "Měřeno 

globálním indexem MSCI ACWI tak zřejmě 

letos uzavřou akcie v lepším případě poblíž 

úrovně ze začátku roku," míní Řezáč. 

 

 Více na http://ihned.cz 

 

Nejvíce vynášejí biotechnologické fondy, 
Češi ale preferují především ty smíšené 

Výnosy řady fondů negativně ovlivnily 

výkyvy na akciových trzích. Roční zisk části   

z nich ale dál činí několik desítek procent. 

Platí to hlavně u akciových fondů investujících 

do biotechnologií a zdravotnictví. 

K fondům s nejvyšším výnosem patří i fondy 

zaměřené na akcie malých evropských firem či 

realitních společností. Češi ale, jak ukazují 

data Asociace pro kapitálový trh, preferují 

spíše méně rizikové smíšené fondy. Ti 

odvážnější mohou přitom investovat do 

korunových fondů, zaměřených na 

biotechnologie, například ČP Investu či Erste 

Group. Biotechnologie tvoří i významnou část 

majetku korunového fondu Top Stocks 

Investiční společnosti České spořitelny. Na 

našem trhu lze koupit i biotechnologické fondy 

cizích správců. 

Ve prospěch těchto investic hovoří 

dlouhodobé výsledky. Akciový fond Franklin 

Biotechnology Discovery vydělal například za 

pět let v dolarech asi 220 procent. Tento i další 

podobně zaměřené fondy těží hlavně ze 

stárnutí populace a objevů v medicíně. Jejich 

nákup však představuje sázku na jediné, byť 

velmi perspektivní odvětví či obor. Rizikovost 

této investice lze snížit dlouhodobým                

a pravidelným investováním, ale i nákupem 

dalších fondů, jejichž strategie je zaměřena 

šířeji, a přitom konzervativněji, což snižuje 

hrozbu ztrát. 

 

Více na http://ihned.cz 

(Pokračování ze stránky 1) FINANCOVÁNÍ PODNIKÁNÍ 

Třicet tipů, jak získat peníze na podnikání  
Chybí vám kapitál na rozjezd nebo rozvoj 

podnikání? Bankovní úvěr už dávno není jedinou 

možností, jak sehnat peníze. Na popularitě získává 

crowdfunding, peer to peer půjčky, venture kapitál, 

leasing i factoring.  

1. Propracujte byznysplán 

Předtím než oslovíte banku nebo jiného investora, 

sepište si byznysplán. Je klíčový pro celou budoucnost 

a osud podnikatelského záměru. Měl by proto být 

reálný a promyšlený. To ale neznamená, že potenciální 

věřitele zahltíte detailním mnohastránkovým 

materiálem. "Jsem příznivcem krátkého byznysplánu maximálně na pěti až deseti stranách," říká 

M;ichael Rostock-Poplar, zakládající partner poradenské společnosti Venture Investors Corporate 

Finance (VICF). 

Kvalita podnikatelského plánu je pro banku jedním z hlavních kritérií, která rozhodují při žádosti 

o úvěr. Požadavky bankovních domů se ale někdy rozcházejí s představou začínajících podnikatelů. 

Jak by to nikdy nemělo vypadat, popisuje produktový manažer Raiffeisenbank Ondřej Raba: "Jeden 

žadatel chtěl půjčit 50 milionů korun na stavbu haly a obráběcí stroje. Nikdy předtím v oboru 

nepodnikal, neměl zakázky ani konkrétní produkt. Jeho záměr se nesl v duchu 'až se něco naskytne, 

tak budu připraven'. Pozemek navíc měla dodat banka, protože podle žadatele toho má v zástavě 

mraky." Podle mluvčí Sberbank Hany Drápalové přitom paradoxně mají často lépe rozmyšlený 

byznysplán začínající podnikatelé než ti, kteří v byznyse už nějakou dobu fungují. 

2. Přiznejte konkurenci 

Častou chybou začínajících podnikatelů, kterou si zavřou dveře k úvěru či investici, je neznalost 

nebo chybějící analýza trhu a konkurence. Mnohdy vyvíjejí produkt či službu bez ověření zájmu 

zákazníků nebo vytvářejí projekt, který řeší potřebu pouze malé skupiny lidí. Ujasnit si velikost 

trhu, dynamiku jeho růstu a reálně zhodnotit příležitosti je důležitou součástí každého dobrého 

byznysplánu. "S tím souvisí i ověření, zda jsou zákazníci ochotni za produkt nebo službu zaplatit 

požadovanou cenu," říká Veselá z J&T Banky. "Stává se, že lidé chtějí půjčit jen na nápad, který 

nemají propracovaný. Nevědí, komu by svůj výrobek prodali ani jakými distribučními kanály," 

dodává Drápalová ze Sberbank. To potvrzuje i Čestmír Gříbek, předseda představenstva společnosti 

Gansa, která podniká mimo jiné v oblasti realit či automobilového průmyslu: "Někdy vůbec 

nechápu, co je záměrem daného start-upu. Musíte umět jasně říct, co děláte." 

Potenciální věřitele zajímá, v čem je váš produkt nebo služba unikátní, jakou reálnou potřebu lidí 

řeší a zda přináší pro zákazníka nějakou přidanou hodnotu. "Předtím než vůbec budete žádat o 

investici, je nutné si udělat pilotní průzkum a získat zpětnou vazbu od potenciálních zákazníků, 

hovořit s nimi a dozvědět se, co chtějí a potřebují," vypráví Vladislav Jež, partner fondu Credo 

Ventures. 

Více na http://ihned.cz 

 

HYPOTÉKY 

Cenová válka o hypotéky pokračuje. Banky se vrací k historicky nejnižším 
minimálním sazbám, zdražovat nebudou 

Ještě před několika měsíci to vypadalo, že hypotéky na podzim začnou zdražovat, aktuální vývoj 

to ale nepotvrzuje. V nejnovějších podzimních kampaních se naopak některé banky vrací ke svým 

historicky nejnižším minimálním sazbám z první poloviny letošního roku, které během léta mírně 

navýšily. 

Nejčerstvějším dokladem je ve středu oznámená akce Raiffeisenbank, která v rámci svých 

tradičních podzimních "Hypodnů" do konce listopadu nabízí hypotéky s pevnou fixací na tři a více 

let s úrokem od 1,99 procenta. "Na konci srpna jsme snížili úrokové sazby u všech fixací o 0,1 

procentního bodu a teď přicházíme s dalším zvýhodněním, a to o 0,2 procentního bodu. Jsme zpět 

na nejnižší sazbě letošního roku," říká Tomáš Zavoral, mluvčí Raiffeisenbank. 

Pátá největší tuzemská banka chce zvýšit počet svých klientů a hypotéky jsou jedním ze způsobů, 

která jí v tom může významně pomoci. K podepsané smlouvě dává klientům dokonce i bonus 4 

tisíce korun. 

Stejnou hladinu úroků má z největších bank i Hypoteční banka. Ta ji ale dosud umožňovala jen 

na tříleté a pětileté fixace do 70 procent hodnoty zastavené nemovitosti. V akci do konci listopadu 

ji mohou získat i klienti, kteří potřebují profinancovat větší část kupované nemovitosti. 

 

Více na http://ihned.cz 
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